
Volby do obecních zastupitelstev se budou konat 5. a 6. října 2018. 
Volit mohou občané České republiky starší 18 let, v případě obec-
ních voleb ošem jen ve svém volebním okrsku, voličské průkazy se 
na rozdíl do jiných voleb nevydávají.  

PRAVIDELNÉ NOVINKY PRO OBČANY LITNĚ   

Jak volit v obecních volbách Slovo starosty 
 
Vážené čtenářky, vážení čtenáři, 
 po prázdninové odmlce dostáváte 
do rukou nové číslo obecního zpravoda-
je. Přinášíme Vám aktuální informace ze 
života v našem městysu, o tom co se 
chystá a co jsme pro Vás udělali. 
 Jak možná víte, chystáme monito-
rování problematických míst, na nichž 
nám někteří hromadí svoje nepotřebné 
věci. Téměř denně odklízíme od márnice 
pneumatiky, křesla, gauče, skříně, kober-
ce, kočárky, sudy i běžný komunální od-
pad. Proto jsme se rozhodli, že do pro-
storu hřbitova nainstalujeme kamery. 
Doufáme, že odradí ty, kteří si místo od-
počinku našich předků pletou se sklád-
kou. Záznam z kamer se bude přenášet 
na úřad městyse a ukládat do počítače. 
Stejně budeme postupovat v případě 
prostoru za kinem, kde se nacházejí kon-
tejnery na separovaný i komunální od-
pad. Je totiž běžné, že někteří sypou od-
padky na zem, ačkoli jsou kontejnery 
prázdné. Kolegové z údržby pak musejí 
uklízet kolem popelnic namísto toho, aby 
opravili například lavičky. V současné 
chvíli čekáme na zřízení internetového 
připojení. Jakmile budeme mít připojení 
k internetu, necháme nainstalovat kame-
ry. Děkujeme všem slušným, kteří nás na 
problematická místa upozorňují, a slibuji, 
že uděláme vše pro to, abychom v obci 
zajistili pořádek. 

SRPEN 2018 
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Varování Policie ČR před podvodníky 
Policisté z místního oddělení Karlštejn se setkali v Litni s případy, 
kdy se neznámí podvodníci vydávali za příbuzné starších občanů a 
vylákali z nich peníze. Policisté přivítají jakékoliv informace vedoucí 
k odhalení podvodníků na telefonech 974 872 720 a 602 262 209. 

Máme radost, že se nám podařilo ve spolupráci se společností Web-
house spustit novou verzi obecního webu.  
 Nyní se snadno a rychle dostanete k zápisům a videozáznamům 
ze všech zasedání zastupitelstva i k elektronické nástěnce, na které 
můžete sledovat práci zastupitelů. Stránky nově nabízejí možnost hlá-
sit závady - hned na titulní stránce klikněte na HLÁŠENÍ ZÁVAD.  
 V rubrice Volný čas najdete kalendář akcí a tipy na výlety. Strán-
ky nabízejí více informací o historii obce a slavných osobnostech. Zve-

me vás proto na www.mestysliten.cz a budeme rádi, když nám 
napíšete, co se vám na nich líbí, či co vám naopak chybí. 

Městys má nové obecní webové stránky 

 Nejpozději tři dny před začátkem 
voleb, tedy 2. října, dostane kaž-
dý volič do schránky ve svém tr-
valém bydlišti obálku s hlasovací-
mi lístky. Spolu s volebními lístky 

najde volič v obálce i instrukce ke 
správnému vyplnění. Pokud lístky 
nedorazí, může si je volič vyžádat 
ve volební místnosti.  

Pokračování na straně 3 
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Jako první dorazila k požáru pole se 
svou Tatrou 815/7 CAS30 mezi obce-
mi Všeradice a Bykoš Jednotka Sdru-
žení dobrovolných hasičů Liteň. 
Oheň zachvátil posekané pole a balíky 
sena, situaci ztěžoval vítr. Hasiči oka-
mžitě začali hasit dvěma proudy C, po 
příjezdu dalších hasičských jednotek 
bylo zahájeno hašení požářiště asa-
nační lištou z naší Tatry, která ji měla 
instalovanou  jako jediná z pěti ciste-
ren na místě. Hořící balíky byly roze-
bírány pomocí ručního nářadí a haše-
ny vysokotlakou vodou.  

U Všeradic hořelo pole  

Způsob volby se v komunálních vol-

bách podstatným způsobem liší od 

voleb parlamentních. Abyste se 

mohli správně rozhodnout a  omy-

lem nevolili jinak, než máte v úmys-

lu, vysvětlíme vám na praktickém 

příkladu , jak se hlasy počítají.   

 V Litni má v komunálních vol-

bách každý volič celkem devět hlasů, 

které může rozdělit na volební usku-

pení a jednotlivé kandidáty. Máte tři 

různé možnosti, jak volit a z nich si 

chtě nechtě musíte jednu možnost 

vybrat. 

1. VOLÍTE JEDNU KANDIDÁTKU 

Jste, dejme tomu, přesvědčení, že 

uskupení „Pracovití“ mají na své 

kandidátce ty správné lidi, kteří bu-

dou v zastupitelstvu aktivně spolu-

pracovat, jsou schopní zvolit staros-

tu a  mohou ho i zastoupit, kdyby 

např. náhle onemocněl. Uděláte 

proto pouze jeden křížek v políčku 

před názvem „Pracovití“. Tím jste 

dali všech svých devět hlasů celé 

kandidátce, každému členovi jeden.  

 Křížkování jednotlivých kandi-

dátů nemá žádný význam a  nepři-

hlíží se k  němu. Důležité je vědět, že 

označíte-li tímto způsobem kandi-

dátku, která má méně jak devět čle-

nů, část vašich hlasů propadla. 

2. VOLÍTE JEDNU KANDIDÁTKU  

A VYBRANÉ KANDIDÁTY 

Stejně jako u  předešlé metody 

chcete volit „Pracovité“ jako usku-

pení, ale jste přesvědčení, že by v 

příštím zastupitelstvu měli usednout 

i někteří kandidáti z jiných kandidá-

tek. Znáte je osobně jako schopné 

lidi, přesvědčili vás svým výkonem v 

minulém zastupitelstvu a tak podob-

ně. Uděláte proto křížek v políčku 

před názvem „Pracovití“ a navíc 

označíte i své oblíbené kandidáty 

před jejich jménem. Počet hlasů, 

které jste kandidátce dali, se tak 

sníží o počet vašich oblíbených kan-

didátů, a to od zadních míst kandi-

dátky. 

3. VOLÍTE POUZE VYBRANÉ KANDI-

DÁTY 

Tato metoda se zdá na první pohled 

jasná, je ale kvůli našemu volebnímu 

systému skutečně ošidná a zasluhu-

je si bližší vysvětlení. Neoznačíte 

žádnou kandidátku, ale vybíráte si 

napříč stranami jednotlivé kandidáty 

(označujete je křížky). Maximálně 

jich můžete označit devět. Označíte-

li jich více, je hlasovací lístek neplat-

ný! Voliči tento způsob volby často 

preferují v domnění, že si takto vy-

berou osobnosti, kterým se rozhodli 

dát důvěru.  

 To je však velmi iluzorní před-

stava. Na základě volebního systé-

mu totiž v první řadě hlas obdrží 

strana, ke které námi vybraný kandi-

dát patří. Až se všechny hlasy této 

strany sečtou, spočítá se průměr na 

jednoho kandidáta a pak teprve ti z 

kandidátů, kteří tento průměr pře-

kročili o 10 procent, mohou poskočit 

dopředu. 

 Teprve po skončení voleb a  

rozdělení mandátů na základě jejich 

výsledku nové zastupitelstvo ze své-

ho středu volí starostu. Nejlepší vy-

jednávací pozici a tím pádem i  nej-

větší šanci prosadit kandidáta ze 

svých řad má pochopitelně nejsilněj-

ší klub. Pokud tedy chcete podpořit 

svého kandidáta na starostu a jeho 

tým, bez kterého se neobejde, nej-

lepším způsobem hlasování je zvolit 

celou kandidátku. Jedině tak váš 

favorit obdrží maximální možnou 

podporu. 

 

Pokračování ze strany 1 Jak volit v obecních volbách 

Filip Kaštánek, starosta 

Jiří Hrách, velitel SDH Liteň 



Slovo starosty 

Vizualizace ulice po rekonstrukci, na které spolupracujeme s architekty.  
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Účasti na opravě Chrástecké ulice. 
Dohoda je vyjednána, smlouva je již 
od advokátů obou stran hotová a 
zbývá doladit poslední podrobnosti. 
Investor se zaváže poskytnout na 
opravu Chrástecké 800.000 Kč. Před 
námi je ještě kolečko, kterým musí 
smlouva projít v zastupitelstvu, a od-
souhlasení na zasedání zastupitel-
stva. 

  Vlastní opravy začaly ve stře-
du 1. srpna 2018. Až do pátku (s ča-
sovou rezervou víkendu) byl čas vy-
hrazen na přípravné práce, frézování, 
vyrovnání výtluků, opravu kanálů a 
vpustí, uzávěrů vody. V úterý 7. srp-
na 2018 začalo asfaltování. Plošné 
asfaltování proběhlo v ulicích Máne-
sova, Příčná, Sokolská a také ve vjez-
du do ulice Myslbekova. V Leči se 
oprava týkala Sadů míru. Tam jsme 
se dohodli na finanční spoluúčasti 
společnosti Stříbrný potok. K poniče-
ní komunikace došlo v důsledku na-
vážení zemního odpadu na jejich po-
zemky. Proto jsme požadovali jejich 
finanční krytí, obec zaplatila opravu 
komunikace před klubovnou. Dále 
jsme po celém našem katastru vybra-
li kanálové vpusti a uzávěry vody 
podle toho, jak jste nás na závady v 
průběhu jara upozorňovali vy obča-
né. Jejich oprava byla zahájena v dru-
hé polovině srpna a právě probíhá. 
To se týká i ulice K Vatinám v Bělči. 

Po úpravě výšky uzávěrů vody prove-
deme opravu asfaltovým recyklátem 
od konce asfaltky k již opravené ces-
tě. Ve Vatinách jsme srovnali cestu 
spojující Běleč se Zadní Třebaní a na-
vezli na ni štěrk. V příštích dnech ješ-
tě dosypeme výtluky na této cestě. V 
Litni zbývá po výškové úpravě kanálů 
a uzávěrů vody dodělat opravy v Sa-
dové a Zahradní a také v ulici Na Cvi-
čírně. 

Hlášení závad na novém obecním 
webu 
Mnozí z vás jistě postřehli tu změnu. 
V úterý 21. srpna 2018 jsme spustili 
nové internetové stránky obce. Sna-
žili jsme se o to, abyste zveřejňované 
informace snadno našli a aby orien-
tace na stránkách byla jednoduchá. 
Přibyly nové funkce jako je HLÁŠENÍ 
ZÁVAD. Budete mít možnost upozor-
nit na nesvítící lampy, díry v komuni-
kacích a další věci, které zasluhují 
opravu nebo naši pozornost. Budete 
moci přidat fotografii místa, závadu 
umístit přímo do mapy obce a až bu-
de závada odstraněna, dostanete e-
mailem zprávu. 

 Nyní stále ještě probíhá plnění 
stránek texty a jejich kontrola jak po 
faktické, tak formální stránce, aby na 
webu byly aktuální informace. Pláno-
vané spuštění jsme urychlili o celých 
14 dní. 

Pokračování na straně 5 

Oprava místních komunikací 

Na konci května jsme na zasedání 
zastupitelstva č. 40 odsouhlasili 
opravu vybraných místních komuni-
kací v Litni a Leči a vybrali ze sedmi 
nabídek dvě nejlevnější. Opravu ko-
munikací jsme začali připravovat už 
v březnu a rozdělili opravy na dvě 
různé podle použité technologie. V 
ulicích, kde je únosný podklad, jsme 
se rozhodli použít přibližně deset-
krát levnější technologii nástřiku 
asfaltové emulze s jemným kameni-
vem. Na zbylých místech jsme se 
rozhodli pro položení nového asfal-
tového koberce v průměrné tloušťce 
5 cm. Takto byla opravena ulice So-
kolská, Příčná a Mánesova.  Ulice 
byly rekonstruovány v jejich původní 
šíři, tedy přesně 3,5 metru. Širší ko-
munikace se nám do ulic nevejde. 
Tím ovšem s opravami nekončíme. 
Hotový máme plán oprav, který za-
hrnuje všechny ulice. Například v 
ulici Sokolská opravíme chodník na 
jedné straně, kde je nyní, mezi chod-
níkem a silnicí bude nově žlab pro 
odvod dešťové vody. Na druhé stra-
ně ulice vzniknou zálivy pro parková-
ní a veřejná zeleň (v místech, kde 
nebude parkovací stání). Žlab pro 
odvod vody je navržen jako pojízd-
ný, takže se bude možné najetím na 
něj vyhnout protijedoucímu vozidlu. 
Rekonstrukci konzultujeme s odbor-
níky, a protože zde neplánujeme v 
dohledné době další výstavbu, takto 
upravená ulice by měla kapacitně 
stačit. Užší komunikace také nutí 
řidiče podvědomě k pomalejší jízdě, 
což považujeme za velmi důležité. 
Podobně bude opravena i ulice 
Chrástecká a Družstevní. Opravu 
Chrástecké jsme odložili kvůli naplá-
nované výstavbě v této lokalitě. 
Obáváme se totiž poničení opravené 
vozovky těžkými vozidly. Proto jsme 
do opravených ulic omezili vjezd a 
nechali osadit značky se zákazem 
vjezdu vozidlům s hmotností nad 
3,5t.  Navíc vyjednáváme s investo-
rem v oblasti Chrástecké o finanční 

Pokračování ze strany 1 
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Liteňští hasiči se dočkají nového vozidla 

Dokončili jsme instalaci radarů, kterou jsme odsouhlasili 
před dvěma lety pro zvýšení bezpečnosti našich občanů.  
Dva radary hlídají rychlost ve Vlencích, kde obyvatelé musí 
chodit po úzké a nepřehledné silnici. Radar na Měňanské 
jsme vyměnili za výkonnější s takzvanou statistikou, který 
zaznamenává počet automobilů a současně o kolik překročili 
povolenou padesátku. Slibujeme si od toho získání potřeb-
ných údajů pro jednání s odborem dopravy a s policií v Be-
rouně. Tyto úřady nám totiž dosud všechna navrhovaná zpo-
malení provozu při vjezdu do obce zamítaly s odůvodněním, 
že jsme neprokázali potřebu těchto úprav. 
 Přestože starosta na veřejném zasedání zastupitelstva 
výslovně uvedl, že se  v žádném případě nejedná o vybírání 
pokut za rychlou jízdu, toto tvrzení se začalo šířit po obci. 
Proto bych chtěl tedy zopakovat: městys Liteň žádné pokuty 
za rychlou jízdu vybírat nechce a ani nemůže. Jediný důvod 
pro instalaci radarů a plánované stavební úpravy v ulicích 
obce je zvýšení bezpečnosti nás všech! Chceme jízdu auto-
mobilů zpomalit, aby nedošlo ke zbytečným střetům zejmé-
na s dětmi z důvodu vysoké rychlosti. 
 O tom, že se na ulicích v Litni „furt něco děje“, jak se 
říká ve známém českém filmu, svědčí tři nehody během jed-
noho týdne, jejichž následky jsem osobně viděl a pořídil foto-
grafie. Je na nich vidět, že i když není Liteň tak frekventova-
ná , nehod se nám tu stává dost.  
 V souvislosti s tím je škoda, že se asfaltování po ulože-
ní kanalizace provádělo tak trochu bez rozmyslu. Liteň má 
totiž již od roku 2004 vypracovaný detailní projekt ulic Ná-
městí a Nádražní (to je hlavní tah od obecního úřadu ke ki-
nu), kde architekti naplánovali výrazné zúžení silnice. Jednak 
jsme mohli ušetřit peníze za asfalt a jednak by museli řidiči 
na užší silnici jezdit výrazně pomaleji a nebezpečných situací 
by tak zcela jistě ubylo. 

Jednotka Sdružení dobrovolných hasičů se dočká nového dopravního vo-
zidla MAN TGE, které nahradí dvě stará a často poruchová. Nový vůz do-
plní moderní cisternu TATRA 815/7. 

Dopravní vozidlo MAN TGE, které vysoutěžil městys, je speciálně upravené 
pro potřeby hasičů. “Jsme rádi, že v Litni nezůstáváme pozadu a díky dota-
cím, městysu a naší práci probíhá modernizace i u nás,” uvedl velitel JSDH 
Liteň Jiří Hrách. Modernizace byla zahájena na jaře 2017, kdy zastupitel-
stvo poprvé odsouhlasilo další fázi obnovy vozového parku a začalo shánět 
finance na nákup nového dopravního vozu v hodnotě něco málo přes 1,2 
miliónu korun. JSDH Liteň získala dotaci 450.000 Kč z generálního ředitel-
ství HZS ČR a další dotaci ze Středočeského kraje ve výši 300.000 Kč. Dal-
ších 50.000 Kč daruje místní spolek JSDH Liteň.     
 “Máme podanou žádost i k nadaci Agrofert, která je ještě ve schva-
lovacím řízení. Další finance získáme prodejem starých vozidel Avia a VW 
Transportér a zbylé náklady doplatí městys Liteň,” vysvětluje Jiří Hrách a 
upozorňuje, že stejně jako u nové cisterny bude nutná důkladnější údržba. 
Nový vozový park vyhoví dnešním nárokům hasičů, kteří se již teď těší na 
pěkný vánoční dárek.  

Snažíme se zvýšit bezpečnost 

Dvě osobní auta – křižovatka před kinem 25. června. 

Dvě osobní auta – křižovatka před kinem, směrem do 
ulice Jana Bašty 26. června. 

Motocykl a osobní auto před restaurací U lípy – vážná 
nehoda s několika zraněnými 1. července. Jiří Vodička, zastupitel 

Liteňské volnočasové  
poukázky inspirují 

Zpravodajský web Místní kultura 
představil liteňské volnočasové 
vouchery jako inspirativní projekt 
pro další obce.  

"Do našeho hledáčku se dostala Li-
teň díky zajímavému projektu, který 
právě rozjíždí. Děti, mladiství a seni-
oři dostávají letos poprvé od liteň-
ské obce vouchery/poukázky, který-
mi lze platit za sport, kulturu a vzdě-
lávání," napsal zpravodaj Místní kul-
tura v článku doplněném rozhovo-
rem se zastupitelem Jiřím Vodičkou.  

Článek si můžete přečíst na adrese  
www.mistnikultura.cz/litenske-
vouchery 



Gotické tvrze v okolí Litně. 
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Z NAŠÍ HISTORIE: Chodíme v Litni nad sítí středověkých chodeb? 

V bezprostředním okolí se nacházely 

celkem čtyři tvrze.  Dnešní liteňský 

zámek byl postaven na základech 

mnohem starší gotické tvrze známé 

jako Valdecká, která stála na místě 

ještě staršího objektu. Právě z této 

tvrze mohly vést chodby, které ji 

spojovaly s ostatními tvrzemi nebo 

sloužily jako ústupová cesta při ob-

léhání.  Jako nejpravděpodobnější 

se jeví teorie o chodbě směrem k 

nádraží, kde stávala zhruba někde v 

místech dnešního sila druhá liteňská 

tvrz, tzv. Mladotovská, kterou zbořili 

Švédové za třicetileté války (1618-

1648), když Podbrdsko několikrát 

zpustošila vojska generála Banéra. 

 Druhá možnost, která se nabí-

zí, je chodba směrem do Vlenců, 

kde byly tvrze hned dvě, jak je vidět 

na obrázku. První tvrz nazývaná Vle-

necká se zachovala v podobě dneš-

ního zámečku a přilehlých hospo-

dářských budov. Druhá tvrz nazýva-

ná Lemč se nacházela při dnešní 

křižovatce silnice do Bělče a defini-

tivně zanikla v 80. letech 19. století, 

kdy tehdejší majitel panství J. Š. 

Daubek provedl stavební úpravy ve 

Vlencích s cílem spojit obě staré tvr-

ze v jeden hospodářský celek. Proto 

tehdy byly rozbořeny prastaré roz-

valiny tvrze Lemč a pozemek nad 

rozcestím ke Bělči byl hlubokou or-

bou zúrodněn. Zůstala pouze stodo-

la zvaná farská a domek u křížku na 

rozcestí. Dvůr v Dolních Vlencích byl 

upraven pro chov hospodářských 

zvířat a na sklady krmiv. Starý vle-

necký pivovar byl přestavěn na 

chlév a vedle špejcharu vznikla ko-

nírna. Někdejší ovčín byl přeměněn 

na stodolu a zanikla i koželužna.  

 Zeptal jsem se na názor býva-

lého majitele zámku a současného 

zastupitele Litně Jiřího Vodičky, kte-

rý prováděl před 18 lety rozsáhlou 

rekonstrukci zámku a Čechovny.  

„Četl jsem samozřejmě velice pozor-

ně knihy pana Zdrůbka. A myslím si, 

že měl pravdu v tom, když hodnotil 

pověsti o rozsáhlých podzemních 

chodbách jako spíše nepravděpo-

dobné. Přímo pod zámkem jsou dvě 

malá, ve skále vyhloubená sklepení, 

která odpovídají tomu, jak se v goti-

ce stavěly tvrze – obranná věž a na-

proti přes dvůr obytná budova. Mi-

mo půdorys zámku jsou ještě tři 

sklepy se zasypanou chodbou smě-

rem na východ, tedy směrem přes 

dvůr k pivovaru. Tyto sklepy ale 

podle archeologů původně nebyly z 

gotické tvrze vůbec přístupné. Jsou 

totiž barokní, tedy mladší než gotic-

ká tvrz, a patřily k nějaké budově, 

která tu stávala – možná pivovar. A 

teprve když byla odstraněná, vy-

hloubilo se klasicistní schodiště s 

padacími dveřmi ve vjezdu do zám-

ku, které do těch tří sklepů nyní ve-

de,“ vysvělil Jiří Vodička. 

 Podzemní chodby se zatím 

najít nepodařilo a pověsti tak zůstá-

vají pověstmi. Je ale zjevné, že zasy-

paná chodba směrem přes dnešní 

zámecký dvůr, kterou zatím nikdo 

dále neprozkoumával, mohla oprav-

du vést směrem k dnešnímu pivova-

ru a možná i dále. Liteňské a vlenec-

ké gotické tvrze poničené švédskými 

a dalšími vojsky skrývají ve svých 

kamenných zdech jistě ještě nejed-

no tajemství.   

Pověsti o chodbách vedoucích z 

liteňského zámku slyšel jako malý 

snad každý obyvatel Litně. Místní 

patriot Zdeněk Zdrůbek, autor 

trilogie „Čas nadějí“, „Svědectví 

minulosti“ a „Z kronik Podbrd-

ska“, se rovněž zmiňuje o pověs-

tech, které hovoří o starodávných 

chodbách, které měly vést z liteň-

ského zámku možná až někam ke 

Karlštejnu. Liteň v dobách středo-

věku byla poměrně významným 

obchodním centrem Podbrdska a 

sídlem karlštejnských manů. Na-

příklad v dobách husitských válek 

byl místní man Jan Týnec velite-

lem karlštejnské posádky, která 

hrdinně ubránila hrad, před Žižko-

vými vojsky. Následně se jeho syn, 

stal dokonce jedním z pobočníků 

krále Zikmunda!  

Jakub Kubič 



Váš Filip Kaštánek, starosta 
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Nové hřiště v Bělči a Litni 

 Asi nemusím nikomu oznamovat, že v Bělči začala re-

konstrukce hřiště. Hřiště má položený podklad z drenáž-

ního asfaltu, který propouští vodu. Na takto připravený 

podklad položíme finišerem vrchní cca 2 cm silnou vrst-

vu umělého povrchu. Tento povrch bude položen sou-

časně s lajnováním. Ačkoli se vyskytly dílčí komplikace 

zejména s chybějícím základem kamenné zdi v blízkosti 

hřiště, probíhají práce podle harmonogramu. Opěrnou 

zeď a založení kamenné zdi použijeme jako lavičky. V 

příštím týdnu budou osazena pouzdra pro ukotvení bra-

nek a sítě, začne pokládání schodiště, dlažby a tribuny.  

Dokončení hřiště je naplánováno na 30. září 2018. Má-

me zhotovitelem přislíbeno, že o víkendu 29.-30. září 

bychom mohli uspořádat turnaj v nohejbale a zápas dětí 

v přehazované. Zatím se starým zázemím bělečské klu-

bovny, avšak již s novými plány. Studie rekonstrukce klu-

bovny je hotová, na podzim začne vyřizování stavebního 

povolení. Začali jsme již vyjednávat s vlastníky soused-

ních nemovitostí o souhlasu se stavbou. Celé hřiště bude 

volně přístupné veřejnosti. Hlídat jej bude bezpečnostní 

kamera. V případě velkého zájmu o využití hřiště zavede-

me rozvrh s rezervacemi. 

 V Litni je od 9. července 2018 hotové dětské hřiště 

u kina. Snažili jsme se i přes obrovská vedra vypěstovat 

během prázdnin zasetou trávu. Nepříliš úspěšně. I přes-

to hřiště s novým školním rokem otevřeme a předáme k 

užívání. To nebylo dříve možné, neboť hřiště nesplňova-

lo předepsané normy. 

Větší škola a školka 

 V rámci navyšování kapacity základní školy vznikne v 

areálu bývalého učiliště sportovní hřiště přístupné i pro 

veřejnost. Jako základ jsme použili projekt bělečského 

hřiště, který jsme zasadili do terénu v učilišti a přidali 

několik vylepšení tak, aby hřiště vyhovovalo i požadav-

kům, jež musí splňovat školní zařízení. Projektová doku-

mentace na rekonstrukci budov v učilišti bude hotová 

31. srpna 2018. Na podzim bude zahájeno stavební říze-

ní a proveden výběr zhotovitele. Začátek stavebních pra-

cí se předpokládá na přelomu roku. Dále řešíme financo-

vání, jednáme s Ministerstvem financí a Krajským úřa-

dem, požádáme o finanční příspěvek Ministerstvo škol-

ství a Ministerstvo životního prostředí a nově jsme začali 

vyjednávat s Ministerstvem pro místní rozvoj. Celková 

investice je odhadována na 100 milionů korun. První 

fáze má být hotová a předána k užívání k 1. září 2020.  

 S navýšením kapacity základní školy souvisí i zvý-

šení kapacity školky. Naplánované je propojení s areá-

lem bývalého učiliště. Přestavbu školky zatím brzdí nevy-

jasněné vlastnické vztahy k pozemkům. Obec totiž ne-

vlastní pozemek pod školkou, a proto nemůže ve školce 

stavět a navyšovat kapacitu v souladu s narůstajícím po-

čtem obyvatel. Iniciovali jsme jednání se společností Stří-

brný potok, která pozemky vlastní. Přislíbili nám zaslat 

jejich návrh, který v minulosti již předkládali bývalému 

vedení radnice. I přes urgence jsme jejich návrh zatím 

nedostali. 

Zajistíme vodu pro všechny  

 Voda. Životodárná čirá tekutina, bez chuti a bez zápa-

chu. Chtělo by se říci, jak obyčejná se nám zdá. Jak málo 

si jí ve skutečnosti vážíme. Pro mnohé znamenalo letošní 

léto roku 2018 změnu v postoji k vodě. Možná ne v po-

stoji, ale k uvědomění si té prosté skutečnosti. Každého z 

nás minimálně napadlo, zda má dostatek vody ve studni, 

zda voda z vodovodu poteče i zítra, jestli jsou obecní 

zdroje dostatečně vydatné. 

 Vodu opravdu považuji za nejdůležitější. Proto 

pracujeme na rekonstrukci vodárny ve Vlencích. V Litni 

je a nebo bude na prodej minimálně 65 parcel pro vý-

stavbu rodinných domů. V Bělči a Vlencích je již nyní více 

domácností, které se potýkají s nedostatkem vody ve 

vlastních studních, další chtějí také připojit, aby možné-

mu nedostatku předešli. Mohu vás všechny uklidnit v 

tom směru, že to nyní vypadá tak, že máme dostatek 

přírodních zdrojů a tím surové vody. Zbývá jen zdánlivá 

„maličkost“. Připojit zdroje k vodárně a dokázat vodu 

dopravit do domácností. Proč píši maličkost?  

 Vodárna je ve velmi špatném stavu, technologie je 

zastaralá, potrubí od vrtů Li5 a Li6 je neprůchodné. Stud-

ny, které nyní nejsou nastálo zapojené do naší vodáren-

ské soustavy, byly udělány už v roce 1976 a v letech 

2008/2009 byl dodatečně povolen odběr vody. Úkol, na 

němž nyní pracujeme, spočívá v získání stavebního po-

volení a v provedení absolutní rekonstrukce technologie 

vodárny včetně vodojemů a přečerpávacích stanic. Kro-

mě vrtů ve Vlencích se bude připojovat další vrt ve Bělči. 

Investiční akce musí být dokončena ještě letos. Finance 

jsou pro nás rezervovány jen na rok 2018. Výhledově 

máme v plánu propojení vodárenské soustavy Běleč-

Vlence-Liteň s naší čtvrtou sestrou, totiž Lečí. 

 Infrastrukturu, cesty, osvětlení, dokončení kanali-

zace a navýšení kapacity školy a školky, ale především 

vodu považuji - i vzhledem k současným suchým a hor-

kým dnům - za nejdůležitější. A proto na to nyní zaměřu-

jeme naši pozornost.  Přeji Vám krásný konec prázdnin, 

Slovo starosty Pokračování ze strany 1 a 3 



V květnovém vydání Liteňského zrcadla mě 
zaujal článek o Josefu Kusém a Arnoštu Mi-
kšovi a připomněl mi moji nedávnou ná-
vštěvu památníku u obce Požáry nedaleko 
Křivoklátu, na místě kde došlo 30. dubna 
1942 k přestřelce a poručík čsl. zahraniční 
armády Arnošt Mikš byl zabit. 
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Liteňští hasiči ve Vrančicích, kde vybojovali skvělé umístění se stříkačkou  
z roku 1935. FOTO: Jiří Hrách 

TIP NA VÝLET: Pomník Arnošta Mikše 

Historická motorová stříkačka 

R.A.Smékal Slatiňany z roku 1935 

pomohla 5. července liteňským dob-

rovolným hasičům vybojovat čtvrté 

místo ve 25. ročníku hasičské soutě-

že “Vrančický tuplák“. 

 Rozhodčí hodnotili stroj, pro-

vedení, oděvy i celkový dojem. Po 

sečtení všech bodů se naši hasiči 

umístili na krásném 4. místě se 69 

body. První tři soutěžící měli shodně 

70 bodů. Medailové pozice nám 

unikly jen o vlásek, což nás nemrzí, 

protože jsme rádi, že jsme se mohli 

zúčastnit této mimořádné akce. Byl 

to opět vydařený ročník, který připo-

mněl i 85. výročí založení SDH Vranči-

ce.  

Naši hasiči vybojovali 
skvělé umístění 

Turisté mohou volit z několika cest, ale výhodné je zvolit okruh, 
který začíná v Městečku u Křivoklátu a po zhruba jedenácti kilo-
metrech zde i končí. Ideální je zastavit ve středu obce a vydat se 
přes Rakovnický potok do kopce, směrem k místní části Písky. Zde 
se nachází, schované v křivoklátských hvozdech, Střední lesnická 
škola a Střední odborné učiliště s internátem, založené již v roce 
1838 místním lesmistrem, se souhlasem knížete Karla Egona II. 
Fürstenberga. 
 Odtud půjdete již po žluté turistické značce až k silnici  
č. 236, kde již spatříte Požáry. Tam odbočte vlevo  a pokračujte 
cestou mezi poli, na které vás příjemně překvapí pěkný výhled do 
všech stran. Místo je i nejvyšším bodem celého okruhu a za pěk-
ného počasí vybízí k posezení a občerstvení. Na dohled je již okraj 
lesa, kde snadno naleznete památník a velmi podrobnou tabuli 
nejen s popisem tehdejších událostí, které začaly seskokem para-
šutistů skupin BIOSCOP, BIVOUAC a STEEL. Můžete si přečíst po-
drobné informace a průběhu akce, jejích účastnících, ale i zajíma-
vosti o použité technice a výzbroji. 
 Na zpáteční cestě se držte žluté turistické značky až do údolí 
potoka Ryzava, která odbočuje vpravo, směrem na Rakovník. Vy 
ale pokračujte mírným sestupem údolím potoka po proudu, který 
se níže vlévá do toku Ryšava. Ten vás dovede zpět do Městečka u 
Křivoklátu.  
 Pro ty, kteří dávají přednost kratší procházce, doporučuji 
zastavit se v Požárech, jejichž název pravděpodobně vzniknul po 
několika živelních pohromách a o nichž jsou první zmínky datová-
ny do roku 1548, kdy se jednalo o poplužní dvůr. Dnes je zde sta-
tek pražské Vysoké školy zemědělské. Stačí najít žluté turistické 
značky a následovat je západním směrem. Vhodné je 
procházku spojit s návštěvou hradu Křivoklát.  Jan Čech 

Jiří Hrách, velitel  JSDH Liteň 

Pomník se nachází asi 20 metrů od místa přestřelky. 



Česká tábornická unie  - T.K. Záskalák Liteň, p.s., 
městys Karlštejn a hasiči Karlštejn pořádají 6. roč-
ník běhu KARLŠTEJNSKÁ DEVÍTKA.  Tento závod 
patří již ke sportovní tradici. Snaží se nabídnout 
sportovní vyžití celé rodině na jednom místě. Závod 
je určen jak pro amatérské, tak i pro profesionální 
běžce.  Šestý ročník závodu bude moderovat známý 
sportovní komentátor Štěpán Škorpil. V neděli 2. 
září v 8:00 se těšíme na běžce i diváky v karlštejn-
ském kempu. Hlavní závod odstartuje z kempu v 
10:00 hodin po silnici podél řeky Berounky směrem 
k Výzkumnému ústavu vinařství, pokračuje stoupá-
ním ke křížku s překrásným výhledem na majestát-
ný hrad Karlštejn a dále k hlavní bráně hradu. Od 
brány vede karlštejnskými lesy nad vinicí zpět do 
kempu. Trasa závodu není rozhodně jednoduchá.  
V Karlštejně mohou soutěžit i malé děti na trase 
dlouhé 50 metrů a starší závodníci. Součástí závodu 
je běh pro zdraví, jehož vítěz bude vylosován. Pro 
mladší závodníky bude připraven doprovodný pro-
gram se sportovními stanovišti. 
  

Tradiční závod Karlštejnská  
devítka prověří zdatnost běžců 

Přijďte se rozloučit s létem! 

Liteňské zrcadlo vydává Úřad městyse Liteň. Vychází měsíčně. Uzávěrka čísla 8/2018 byla 23. srpna 2018.  
Vítáme vaše příspěvky, dopisy a názory, které můžete zasílat na adresu litenske.zrcadlo@seznam.cz. 

Sbor dobrovolných hasičů Liteň vás zve v sobotu 8. září 
do zámeckého areálu v Litni na tradiční akci Loučení s 
létem 2018. Již devátý ročník začne ve 12:30. Zámecký 
areál bude ovšem otevřen již o hodinu dříve pro pro pří-
jezd techniky a hostů. Návštěvníky čeká bohatý odpo-
lední a večerní program pro děti i dospělé, prezentace 
Policie ČR, ukázka zásahu hasičů, soutěže v hodu sudem, 
v pití a pojídání, skákací hrad zdarma, ohnivá show, 
tvůrčí dílny, jízda na koni a živá hudba - vystoupí kapely 
Podwobraz a Rampa. Připraven je menší zkrácený požár-
ní útok, jehož součástí bude krátká sranda štafeta. Mů-
žete se s rodinou či přáteli zapojit do programu, nebo 
jen posedět se sousedy. Vstup je pro všechny zdarma!  

LITEŇSKÉ ZRCADLO 8/2018 Strana 8 

Jana Krtková, Stanislav Krtek 

Letošní festival Jarmily Novotné  
vyvrcholí recitálem Martiny Jankové 

Recitálem jedné z našich nejuznávanějších pěveckých 
současnic Martiny Jankové vyvrcholí v neděli 9. září  
letošní 7. ročník Festivalu Jarmily Novotné. Slavnostní 
koncert "Písňové studánky Martiny Jankové" se bude ko-
nat v 19.30 v sále barokní Čechovny v areálu zámku Liteň, 
představí se na něm také renomovaný klavírista Ivo Kahá-
nek a těleso Ensemble FLAIR. 


